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Op 1 juli 2007 fuseerde de Jeugdbibliotheek Bottendaal met de Openbare 

Bibliotheek Gelderland Zuid (OBGZ). Sinds 1 januari 2008 werken er drie 

nieuwe medewerkers in het Bottendaalse filiaal. 

en Wilma op om nader kennis te maken. 
Toke was die dag verhinderd. 

Ons-kent-ons gevoel
Anja begrijpt dat de Bottendalers 

moeten wennen aan de nieuwe gezichten 
in de bieb: “Voor de kinderen lijkt het al-
lemaal vanzelfsprekender te zijn. Ze zijn 
zich natuurlijk ook niet bewust van de 
voorgeschiedenis en komen meteen naar 
je toe en vragen wie je bent.” 
Anja werkt twee middagen in Bottendaal 
en de rest van de week in de centrale bibli-
otheek in het centrum. In de vakantie was 
de bibliotheek in Bottendaal vier weken 
gesloten. “Ik heb Bottendaal toen echt 
gemist. Het ons-kent-ons gevoel begint zo 
langzamerhand te komen. De persoonlijke 
contacten vind ik een grote meerwaarde 
van het werken in Bottendaal. Dat heb je 
op de bibliotheek in het centrum toch veel 
minder.” De drie medewerkers hebben al 
snel contact gezocht met basisschool De 
Driemaster om kennis te maken met de 
directeur. Anja: “Veel van de leerkrachten 

kennen we inmiddels ook. Soms overleg-
gen we ook met de school over de aanschaf 
van nieuwe materialen. Via ouders en kin-
deren zijn we zijn goed op de hoogte van 
wat er op school en in de wijk speelt. Ook 
schrijven we regelmatig een stukje voor de 
nieuwsbrief van De Driemaster.” 

Beddengoed
De bibliotheek in Bottendaal richt 

zich op kinderen van één jaar tot ongeveer 
zestien jaar. Er is ook een kleine collectie 
sprinters voor volwassenen, populaire boe-
ken die pas zijn verschenen. Anja en Wilma 
hebben niet de indruk dat kinderen minder 
lezen dan vroeger. “Veel kinderen hebben 
echt plezier in lezen. Op vakantie gaat er 
vaak een stapeltje boeken mee en kinderen 
lezen ook veel in bed, voor het slapen gaan, 
merken we. Als ouders boeken kwijt zijn, 
vinden ze die vaak terug onder het bed of 
tussen het beddengoed”, vertelt Wilma. In 
de Bottendaalse bibliotheek vinden allerlei 

 DOOR ANS AERTS

Nadat het bestuur van de Openbare 
Bibliotheek Nijmegen in 2003 had 

besloten om het filiaal in Bottendaal 
te sluiten, kwamen de Bottendalers in 
opstand. Uiteindelijk bleef de bieb open 
en werd het per 1 januari 2005 een zelf-
standige bibliotheek. Halverwege 2005 
startte het traject om beide bibliotheek-
organisaties toch weer te laten fuseren. 
Op 1 juli 2007 was de fusie een feit. In een 
overeenkomst met de gemeente is vast-
gelegd dat de Bottendaalse bieb in ieder 
geval tot en met 2010 open blijft en dat 
de openingstijden van 10,5 uur per week 
tot die tijd minimaal zijn gegarandeerd. 
De fusie bracht een personeelswisseling 
met zich mee. Sinds 1 januari dit jaar 
wordt het Bottendaalse filiaal bemenst 
door Wilma de Kleijn, Anja Barten en 
Toke Moorman. Alledrie werken ze al 
jarenlang in de Nijmeegse biebwereld, in 
diverse filialen. Zij zijn nu de vaste krach-
ten in Bottendaal. De Zeeheld zocht Anja Vervolg op de volgende pagina 

Wilma de Kleijn (links) en Anja Barten (rechts) foto: Willemien Geboers

Het Bottendaal-gevoel inmiddels leren kennen
Nieuwe gezichten in de Bottendaalse bieb
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activiteiten plaats. Meestal gebeurt dit 
in samenwerking met de centrale biblio-
theek, die hiervoor een projectenafdeling 
heeft. Zo doet basisschool De Driemaster 
de komende drie jaar mee met het leespro-
ject ‘De Rode Draad’. Als onderdeel van 
‘De Rode Draad’ zal kinderboekenschrijf-

Vervolg van pagina 3:
“Nieuwe gezichten in de 
Bottendaalse bieb”

ster Mirjam Mous de school bezoeken 
en kinderen vertellen over haar werk. De 
Kinderboekenweek in oktober staat dit 
jaar in het teken van poëzie. In het kader 
daarvan organiseert de Bottendaalse bieb 
onder meer een knutselmiddag, waarop 
kinderen raamgedichten gaan maken.”

Open sfeer
Anja en Wilma hebben het Bottendaal-

gevoel inmiddels leren kennen. Wilma: “Ik 

kom altijd met de trein. Als ik dan naar de 
bibliotheek loop, word ik van alle kanten 
begroet door kinderen. De sfeer hier is 
heel open.” Anja: “Als je als kind in een 
stad opgroeit, denk ik dat je in Bottendaal 
goed zit. Bewoners organiseren hier veel 
en zijn actief. Dat merk je ook aan zo’n 
actie om de bibliotheek te behouden. Dat 
werd heel breed gedragen en niet alleen 
door mensen met kinderen.”  n

 DOOR GERT OLTHUIS

Speelplek spoorkuil?
De Bewoners Organisatie Bottendaal 

(BOB) is door enkele wijkbewoners ge-
vraagd hun pleidooi te steunen om grote 
open ruimtes in de spoorkuil in te zetten als 
speelplekken voor kinderen. Uit een enquête 
onder buurbewoners blijkt dat er behoefte 
aan is aan dergelijke speelplekken. In de 
juni-vergadering van de BOB kwam een aan-
tal vragen rondom deze plannen aan de orde. 
Want hoe verhoudt dit pleidooi zich met de 
speelmogelijkheden die er al zijn in de wijk? 
Zoals het Kraaienest, de door buurtbewoners 
onderhouden speeltuintjes en de voetbalkooi 
bij het Graafsewegviaduct. Daarnaast ont-
wikkelt de BOB in samenwerking met de 
gemeente een plan om een jongerenruimte 
in het wijkcentrum te openen. Er is ook geop-
perd dat in de toekomst het seinhuisje in de 
spoorkuil als ‘eigen plek voor jongeren’ zou 
kunnen gaan fungeren. Onduidelijk is echter 
wat de status van dat huisje is. Ook is ondui-
delijk wat eigenaar Pro-Rail in de toekomst 
met de spoorkuil van plan is. In huidige 
gemeentelijke plannen is in elk geval niets 
terug te vinden over een mogelijke speelin-
vulling van een (deel van) de spoorkuil. Wordt 
ongetwijfeld vervolgd.

Wijkschouw en wijkbeheer
De BOB is zowel op de wijkschouw 

als de wijkbeheeravond aanwezig geweest. 
De wijkschouw vond de BOB niet echt veel 
voorstellen omdat maar een klein deel van 
de wijk werd geschouwd, de BOB wil graag 
volgend jaar bij het tweede deel van de 
wijkschouw met de wijkbeheerder (Frank 

Hoogenboom) afspreken hoe dan de route 
zal zijn. Op de wijkbeheeravond werd dui-
delijk dat er maar een zeer beperkt budget 
(€ 30.000) is om beheerproblemen aan te 
pakken. Het zou verstandig zijn om de wijk, 
met in het achterhoofd het weinige geld, zelf 
de prioriteiten te laten aangeven. Maar dat 
is voorlopig nog geen gelopen race met de 
verantwoordelijke gemeenteambtenaren. 
Vanuit de BOB zijn er suggesties gedaan 
om de Burghardt van den Berghstraat 
‘bovenwijks’ te maken om zo extra geld vrij 
te maken voor een verbeteringsslag ten be-
hoeve van bijvoorbeeld het straatmeubilair. 
Maar wat dan met een aantal andere straten 
in Bottendaal die ook om een aanpak(je) 
schreeuwen? De BOB vindt dat er wat ge-

daan moet worden aan de glascontainer op 
de hoek van café Maxim. De container wordt 
vooral gebruikt door de plaatselijke horeca 
en is een aantrekkingspunt voor allerlei 
rondslingerende viezigheid. 

Reactie BOB op plannen 
gemeente

De afdeling stadsontwikkeling van de 
gemeente Nijmegen maakte in eind 2007 
een zogenaamd raamwerk voor de wijken 
Bottendaal en Galgenveld. Dit document 
dient als basis voor de toekomstige ac-
tualisering van het bestemmingsplan 
met betrekking tot deze wijken. De BOB 
heeft het document grondig bestudeerd 

Foto: Willemien Geboers
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en schreef een reactie. Hieronder volgt 
puntsgewijs het commentaar:
l   Allereerst de vraag waarom deze 

twee wijken samen worden genomen. 
Verschillen ze niet te zeer van elkaar 
qua inkomensniveau en leeftijdsop-
bouw? 

l   Met de aanstaande voltooiing van de 
nieuwbouw op het Dobbelman-terrein 
leek er een einde te komen aan groot-
schalige bouwprojecten in de wijk. Dat 
is nog maar de vraag, zo blijkt uit het 
raamwerk. Er wordt melding gemaakt 
van nieuwe grote bouwplannen (van 
woningbouw tot kantoren en recreatieve 
voorzieningen), met name in de spoor-
kuil. De BOB vraagt zich af wat momen-
teel de stand van zaken is. 

l  In het raamwerk wordt gesuggereerd 
dat er een (brom)fietsverbinding komt 
over de spoorkuil tussen Bottendaal 
en Willemskwartier. Is er onderzoek 
gedaan naar de behoefte hieraan? 
Zijn er ook ideeën over hoe die 
(brom)fietsverbinding dan gaat lo-
pen? Via de Van Heemskerckstraat, 
Piet Heinstraat, Jan van Galenstraat, 
hoe verder? Of anders?

l   De BOB heeft commentaar op de wijze 
waarop de verdeling tussen huur- en koop-
woningen in het raamwerk wordt gepre-
senteerd. Klopt dit wel?  Particuliere koop-
woningen worden soms in studenthuizen 
of appartementen omgetoverd. Deze 
veranderingen zijn niet helder in het 
raamwerk opgenomen, zo is de indruk. 
Bovendien vraagt de BOB zich af of de 
gemeente enig zicht heeft op het opdelen 
van koopwoningen in appartementen. 

l   De BOB constateert dat de 14 ver-
diepingen tellende, nog te bouwen 
Castellatoren (hoek Dobbelmanterrein, 
Graafsweg) in de plannen beschreven 
en ingetekend staat. Wel vindt ze het 
raar dat op een compositiefoto van 
het uiteindelijke Dobbelmanterrein de 
toren buiten beeld blijft. Ook staat de 
toren niet ingetekend op de borden die 
vanaf de Graafsebrug te zien zijn. Is dat 
niet verwarrend voor mogelijke kopers 
en huurders?

l   De BOB juicht de gemeentelijke plan-
nen toe om nieuwe bomen in de wijk 
te planten, onder meer langs de De 
Ruyterstraat. 

l   In het raamwerk wordt een aantal 
algemene opmerkingen gemaakt over 

Foto: Willemien Geboers

de (ondermaatse) Bottendaalse lucht-
kwaliteit. De BOB benadrukt haar 
zorgen hierover en vraagt zich af wat 
de gemeente – met in haar kielzog pro-
vincie en landelijke overheid – hier aan 
gaan doen. 

l   Hoe zit het met de plannen om het ge-
bouw op de hoek van de Leemptstraat 
en de De Ruyterstraat een horeca/
cultuur bestemming te geven? Komt in 
dit gebouw nog altijd de doorgang naar 
het Thiemepark, zoals eerder afgespro-
ken bij het vaststellen van de plannen 
met het Dobbelmanterrein? n

Officiële 

opening 

van het speelveld en 

de graffiti-k
unst aan de 

Van Diemerbroeckstraat op 

woensdag 24 september 

om 16.30 uur.
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“Ik sta niet te juichen”

Juf Tilly neemt afscheid van Bottendaal

 DOOR GERT OLTHUIS

We zitten in de huiskamer met een rus-
tiek uitzicht op de bosrijke omgeving 

rond het huis waar Tilly met haar partner 
John woont. Een beeld van Boeddha kijkt 
de kamer in. Een prominente plaats wordt 
ingenomen door een groot pijporgel. “Daar 
speelt John op,” zegt ze,” hij heeft het orgel 
met behulp van vrienden gebouwd.” Toen 
ze in Nijmegen kwam wonen, kocht ze een 
huisje in de Rozenbuurt. In Bottendaal 
heeft ze nooit gewoond. Al heeft ze wel 
eens met de gedachte gespeeld: “In die 
tijd kostte zo’n mooi huisje aan de Jan van 
Galenstraat maar 8000 gulden. “

De wijk
Toen ze er kwam werken, was Bot-

tendaal een arbeiderswijk waar wel eens 

wat onvrede heerste en er regelmatig ge-
mopperd werd, vertelt Tilly. “Het was een 
rommeltje, met veel werkplaatsen, fabriek-
jes en afbraakpanden,” herinnert ze zich. 
Daar kwam verandering toen opbouwwer-
ker Vincent Kuilboer en Paul van Hontem, 
de uiteindelijke architect van de grote flat 
aan de Trompstraat, met de gemeente in 
overleg gingen over renovatieplannen. 
Er kwam geld, er werd in de periode die 
volgde flink gerenoveerd, gesloopt en ge-
bouwd en Bottendaal transformeerde tot 
een van de meest po-pulaire woonwijken 
van Nijmegen. Tilly omschrijft de wijk nu 
als sociaal: “De sfeer is heel prettig.” 

De school
Dat de Driemaster nog bestaat is on-

der meer te danken aan een bestuurlijke 
fusie rond 1997 met basisschool Petrus 

Tilly Geerards kwam in 1980 als hoofdleidster werken bij basisschool de

Driemaster aan het Cortenaerpad. Ze wilde 5 jaar blijven, maar dat werden 

er 28. In augustus neemt ze afscheid van kinderen, collega’s en ouders. 

Gesprek met een vrouw die bijna drie decennia lang Bottendaalse kleuters in 

de klas heeft gehad.

Canisius, in de Nijmeegse benedenstad. 
“We trokken te weinig leerlingen en 
kwamen onder de bestaansgrens.” De 
school was een zogenaamde concentra-
tieschool waar een Turkse leerkracht de 
Turkse kinderen uit Bottendaal en uit 
omliggende wijken in eigen taal en cul-
tuur les gaf. “Dat was omdat de overheid 
er nog van uit ging dat zij nog terug zou-
den keren naar Turkije,” legt Tilly uit. 
Daar kwam later nog een Marokkaanse 
leerkracht bij. Ondertussen gingen 
autochtone kinderen in andere wijken 
naar school. “Dat vonden wij toen geen 
goede ontwikkeling.” Er werden plan-
nen gemaakt om een aantrekkelijke 
school voor kinderen van alle pluimage 
te worden. “We gingen ons bijscholen en 
gingen leerstof op verschillende niveaus 
aanbieden,” vertelt Tilly. “Ook werd in 
1988 het gebouw grondig gerenoveerd,” 
vult ze aan. De prachtige serre die ge-
bruikt werd als koffiekamer verdween, 
een klaslokaal werd afgestaan aan bi-
bliotheek De Lindenberg om een filiaal 
in te openen en nog later werden aan de 
achterkant twee lokalen bijgebouwd. 

Juffrouw Tilly op het dak van de wereld in Ladakh, India (2007). 
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ze was heel lief, dat zal ik wel missen,” 
vult ze aan. Het leukste moment vond 
Saar “dat we haar tegenkwamen met 
de vierdaagse toen we langs de kant 
stonden. We hadden elke dag heel goed 
opgelet of we haar zagen. En toen hebben 
we haar toch nog gezien!” Stef beschouwt 
de uitglij-middag als zijn hoogtepunt met 
juf Tilly, “toen ik van groep 2 naar groep 3 
ging.” Saar heeft tot slot nog een medede-
ling voor de juf: “Ik vond het leuk dat je 
er was en ik hoop dat je nog een keertje 
langskomt.” 

Wat vonden haar leerlingen eigenlijk 
van juf Tilly? 
We vroegen het Stef en Saar, allebei 6 
jaar. “Superleuk,” zegt Saar , “omdat ze 
veel met ons speelde.” “Lief,”zegt Stef. 
“En,” voegt hij er aan toe, “ik vond het 
leuk dat we haar als juf kregen. Ik kende 
haar al van het schoolplein.” Stef en Saar 
hadden juf Tilly vorig schooljaar elke don-
derdag. Wat zullen ze gaan missen van juf 
Tilly? “Dat ze zoveel leuke liedjes met ons 
zong,” zegt Stef. Saar denkt dat ze Tilly’s 
hulp bij moeilijke dingen zal missen. “En 

De leerlingen
Anno 2008 is De Driemaster een bloei-

ende basisschool “waar ouders, leerlingen 
en leerkrachten op een laagdrempelige 
en sociale manier met elkaar omgaan,” 
vindt Tilly. “Hoe ik de Bottendaalse kleu-
ter zou willen omschrijven?” Ze lacht en 
denkt even na. “Vrolijk, nieuwsgierig, 
ondernemend en onderzoekend,” is haar 
antwoord. “Kinderen weten ook veel meer 
dan een jaar of twintig geleden,” vult ze 
aan. Het is belangrijk om je voortdurend bij 
te scholen. De computer heeft bijvoorbeeld 
zijn intrede in de lesprogramma’s gedaan. 
“Een jaar of vijf geleden zijn we daarom 
een aantal woensdagmiddagen naar com-
puterles geweest,” vertelt Tilly. “Met com-
puters kun je fantastische dingen doen in 
het onderwijs,” zegt ze enthousiast.

Afscheid
Ook al heeft ze het laatste jaar al 

afgebouwd en stond ze maar één dag in 
de week voor de klas, afscheid nemen valt 
haar zwaar. “Ik sta niet te juichen,” geeft 
Tilly weemoedig toe. “Het belang van een 
goede werkplek is enorm groot,” mijmert 
ze en ze heeft het gevoel een warm nest te 
verlaten. Maar ze zit vol plannen. Ze reist 
graag en veel. “We houden van natuur en 

stille plekken op de wereld,” vertelt ze, 
“steden bezoeken we wel als we oud zijn,” 
voegt ze daar lachend aan toe.  Samen 
met John heeft ze bijna alle continenten 
al bezocht. Ze waren in India en Japan, 
reisden rond in Midden en Zuid Amerika 
en beklommen de Kilimanjaro en Mount 
Kenia in Afrika. Haar reiservaringen deel-
de ze met haar leerlingen door er over te 
vertellen en foto’s te laten zien. Maar het 
reizen naar die landen heeft haar houding 
naar de kinderen toe ook veranderd. “Ik 

foto: Willemien Geboers

ben geduldiger geworden en heb meer 
begrip en inlevingsvermogen,” vindt 
Tilly. Er zijn inmiddels plannen om over 
een paar jaar naar Nepal te gaan en ook 
Nieuw Zeeland staat nog op haar verlang-
lijstje. Maar eerst gaat ze de Vierdaagse 
lopen. “Stilzitten is niks voor mij,” zegt de 
sympathieke juf die talloze Bottendaalse 
kinderen heeft zien opgroeien.  n
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 DOOR GERT OLTHUIS

Grootste Nijmegenaar
Eind 2005 werd Titus Brandsma 

overtuigend verkozen tot grootste 
Nijmegenaar aller tijden. De van 
oorsprong Friese priester kwam 
in 1923 in Nijmegen wonen, waar 
hij hoogleraar werd aan de net op-
gerichte Katholieke Universiteit. 
Hij doceerde geschiedenis van de 
wijsbegeerte en van de mystiek. Al 
in de jaren dertig bekritiseerde hij 

het Duitse Nazi-regime en stelde 
hij de jodenvervolging aan de kaak. 
Onder de Duitse bezetting zette hij 
zich in voor de vrijheid van drukpers. 
Brandsma gaf katholieke dagbladen, 
waarvan hij geestelijk adviseur was, 
de opdracht geen propaganda voor 
de NSB te maken. Hij werd gearres-
teerd en kwam in het kamp Dachau 
terecht. Daar kwam hij in 1942 om 
het leven. In 1985 werd Brandsma 
zalig verklaard door de toenmalige 
paus Johannes Paulus II. 

Plaquette ter ere van
Titus Brandsma

Memorial
Sinds 2004 heet de grote kerk 

tussen de Van Trieststraat en 
het Keizer Karelplein de Titus 
Brandsma Gedachteniskerk. De 
kerk biedt onderdak aan de Titus 
Brandsma Memorial, het nationale 
centrum voor het erfgoed van deze 
karmeliet. In juli is er, als uitvloei-
sel van de verkiezing tot grootste 
Nijmegenaar, een plaquette met de 
titel ‘De vredesapostel’ bij de kerk 
onthuld. De maker is kunstenaar 
Jos Mertens. De hardstenen pla-
quette van 80 bij 80 centimeter is 
aangebracht op een muur voor de 
kerk. Het kunstwerk laat het gezicht 
van Titus Brandsma zien met sym-
bolisch de weergave van de begrip-
pen vrede en tolerantie. De kerk is 
open van 8.00 tot 16.00, op maandag 
en vrijdag vanaf 10.00. n 

Zie ook: 
www.titusbrandsmamemorial.nl 

Bottendaal heeft er een bijzondere plek bij. Burgemeester Thom de

Graaf onthulde in juli een plaquette ter ere van karmeliet Titus 

Brandsma, voorvechter van vrede en gerechtigheid. De Graaf op zijn 

weblog: “Een inspiratiebron voor vandaag en morgen en overmorgen.”

foto’s: Willemien Geboers


